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§ 1 
Val av justerare och dag för justering  

Beslut  
Stadsdelsnämnden utser 1:e vice ordföranden Lars Rottem 
Krangnes (C) att tillsammans med ordföranden Anders Göransson 
(S) justera protokollet den 19 december 2023. 
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§ 2 
Fastställande av dagordning  

Beslut  
Stadsdelsnämnden fastställde föredragningslistan. 
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§ 4 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2023/1278 
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§ 5 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2023/1279 
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§ 6 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2023/1282 
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§ 7 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2023/1283 
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§ 8 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2023/1284 
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§ 9 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2023/1280 
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§ 10 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2023/1281 
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§ 11 
Borttagen på grund av sekretess  
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§ 12 
Allmänhetens frågestund  
En medborgare deltog och pratade om sitt medborgarförslag om 
Bergsgruvan. Vidare pratar en medborgare om byggplanerna vid 
Hovings malmgård. 
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§ 13 
Verksamhetsplan och budget 2024 för Södermalms 
stadsdelsnämnd  
SÖD 2023/1143 
 

Beslut  
1. Nämnden godkänner förvaltningens förslag till 

verksamhetsplan, budget samt tillhörande bilagor och 
överlämnar denna till kommunstyrelsen och stadens 
revisorer. 

2. Nämnden godkänner förvaltningens förslag till 
resultatenheter. 

3. Nämnden godkänner förvaltningens förslag till ansökan om 
621 300 kronor från kompetensutvecklingssatsningen 
avseende "Säker läkemedelshantering för ökad 
patientsäkerhet och kvalitet".  

4. Nämnden begär budgetjustering om 0,4 mnkr för kostnader 
avseende åtgärder i enlighet med lokala åtgärdsprogram för 
vattenförekomster.  

5. Nämnden begär budgetjustering om 1,0 mnkr för kostnader 
för biologisk mångfald.  

6. Nämnden begär budgetjustering om 10,4 mnkr för utgifter 
avseende klimatinvesteringar.  

7. Nämnden begär budgetjustering om 2,5 mnkr för utgifter för 
större investeringsbehov i parkmark.  

8. Nämnden begär budgetjustering om 5,0 mnkr för ökade 
utgifter för inventarier. 

9. Nämnden anmäler omslutningsförändringar om 327,0 mnkr. 
10. Att ge förvaltningen i uppdrag att återkomma till nämnden i 

samband med tertialrapport 1 med en tydlig åtgärdsplan för 
att fortsätta minska andelen timavlönade. 

11. Återkomma med en redovisning om hur vi arbetar med att 
förstärka grundbemanning inom kärnverksamheterna. 

12. Återkomma till nämnden i februari med en uppdaterad lokal 
miljö- och klimathandlingsplan för 2024. 

13. Förnya skyltningen längs Årstaviken för att uppmärksamma 
att de som cyklar där gör det på de gåendes villkor. 

14. Att däröver anföra: 
  

Nedan följer ett axplock av det stadsdelen planerar 
genomföra: 
En öppen och demokratisk stad för alla Stockholmare 

  
Ett tryggt Södermalm[1] är en förutsättning för en öppen och 
demokratisk stad. Där parkerna, gatorna och torgen är 
centrala delar i det gemensamt vardagsrum som binder staden 
samman. 
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I 2023 års budget fick stadsdelarna huvudansvaret för det 
lokala trygghetsarbetet. Vi valde att göra ett omtag. Med mer 
pengar, nya arbetsformer och utifrån ett helhetstänk rotat i 
våra lokala förhållanden. Våra fokusområden ligger fast. 
Arbetet med Sommar i Tanto fortsätter.   

  
 
Tillsammans med Trafikkontoret ska vi under året inleda ett 
arbete med att utveckla Medborgarplatsen. Vi deltar i 
utvecklingsprojektet av Söder Mälarstrand. 

  
 
Vi vill stärka samarbeten med de tre råd som är knutna till 
nämnden. Förvaltningen kommer att söka pengar för att 
tillsammans med ungdomsrådet genomföra en satsning kring 
psykisk hälsa och trygghet. 

  
Genom ett nära samarbete mellan förvaltningen, lokalpolis, 
socialsekreterare hos lokalpolis och fältassistenter utvecklas 
arbetet med att tidigt identifiera unga personer som riskerar 
att dras in i kriminalitet.    
  
Ett Stockholm som håller samman med en stark och jämlik 
välfärd i hela staden 
  
På dagens nämnd kommer vi att ge stadsdelsdirektören i 
uppdrag att teckna ett hyresavtal för en ny kommunal 
förskola i kvarteret Mangon (i området Persikan). I början av 
2024 startar vi en avdelning med förskola på samiska och 
meänkieli. Samtidigt är minskar antalet barn på Södermalm. 
Det senare är en stor utmaning. Det är viktigt att värna den 
kommunala förskoleverksamheten. Dels utifrån den höga 
kvaliteten den håller dels för att den behövs för att säkra att 
alla barn kan erbjudas barnomsorg nära där de bor.  

  
Sedan majoritetsskiftet har nämnden beslutat att återta ett 
antal verksamheter i egen regi. Nu börjar vårt arbete med att 
utveckla dem. En del i det utvecklingsarbetet handlar om att 
ge medarbetarna rimliga förutsättningar att göra ett gott jobb. 
Förvaltningen ska därför intensifiera arbetet inom samtliga 
verksamhetsområden för att andelen heltidsanställda ska öka. 
Räknat på rullande medeltal för de 12 senaste månaderna har 
vi sett en tydlig minskning av andelen timanställda inom alla 
områden. Utvecklingen går dock olika snabbt och särskilt 
inom vård- och omsorgsboendena återstår en del arbete för att 
vi ska komma ner i de önskade nivåerna. En extra utmaning 
är återtagandet av boendena Bergsund och Hornskroken.  
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Projektet IGOR, med målet att hitta våldsutsatta och 
våldsutövare och erbjuda stöd och behandling, har avslutats. 
Erfarenheterna kommer att implementeras i löpande 
verksamhet. Arbetet sker i samarbete med resten av 
innerstaden samt polisen. Förvaltningen planerar att i 
samverkan med socialförvaltningen sammanföra detta arbete 
med den så kallade Islandsmodellen, i ärenden som rör barn 
som bevittnat eller blivit utsatta för våld. 
 
Vi vill utreda förutsättningarna för att starta upp ett 
fritidsbibliotek i stadsdelsområdet med hjälp av 
arbetsmarknadsinsatser. Vi vill också utvärdera ungdoms- 
och fritidsgårdarna, gärna i nära samarbete med 
ungdomsrådet. 
  
Under 2023 gjorde Aktivitetshuset en omstart i nya lokaler i 
Blecktornet. Vi vill att förvaltningen gör en ordentlig översyn 
av hur verksamheten utvecklats i samband med tertialrapport 
2. Ett särskilt fokus ska läggas på målgruppens möjligheter 
till återhämtning och samvaro. 

  
Ett grönt och fossilfritt Stockholm som leder en rättvis 
klimatomställning. 
  
Södermalm ska bli en stad med friskare luft, renare vatten och 
större biologisk mångfald. Vi ska visa att den hållbara staden 
inte bara är nödvändig, den är faktiskt något att längta till. 
 
 
Under året fortsätter arbetet med att utveckla våra parker, 
vatten och grönområden. Vi gör en särskild satsning på att 
förbättra möjligheterna till bad och bastu. 

  
Strandpromenaden längs med Årstaviken är en fantastisk 
succé. Människor i alla åldrar promenerar, löptränar och 
cyklar. Populariteten ger dock av och till bekymmer och vi 
vill därför se över skyltningen om att cykling sker på de 
gåendes villkor. 
 
Fler ytor anläggs för ökad biologisk mångfald, planteringar 
kompletteras med växter som gynnar pollinatörer och 
stadsodlingarna utvecklas. 
 
Under året kommer förvaltningen prioritera flera miljö- och 
klimatåtgärder. Årsmålet för andelen ekologisk mat är 71 
procent och för att ytterligare förtydliga målet får de olika 
verksamhetsområdena olika mål som de ska uppnå. 
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Återtagandet av Bergsunds vård- och omsorgsboendet har 
givit oss goda förutsättningar för att återöppna 
tillagningsköket i anslutning till Hornstulls servicehus. Det 
kommer ge fler tillgång till ekologisk och säsongsanpassad 
mat till ett bra pris. 
 
Träd bidrar förutom att binda koldioxid, filtrera luften från 
partiklar, utjämna temperaturskillnader och omhänderta 
dagvatten till att skapa ett mycket trevligare Södermalm. 
Nämnden ska arbeta enligt det stadsövergripande trädmålet 
som gäller alla gator, torg och parker.  
 
 
Ett Stockholm med en stabil och hållbar ekonomi med 
utbildning, jobb och bostäder för alla.  
  
Alla unga på Södermalm som sökte feriejobb fick chansen i 
år. Det är första gången vi klarar det. Den satsningen 
fortsätter 2024 med 1 150 jobb. Där vi bland annat kommer 
att samarbeta med föreningslivet på Södermalm för en 
särskild satsning under sommaren.  

  
Stadsdelen kommer ha ett tydligt fokus på de avtal där det 
finns ökad risk för välfärdsbrottslighet. 
  
Och som alltid. Varje god handling, oavsett storlek, bidrar till 
en bättre värld. 

  
[1] Stadsdelsområdet omfattar stadsdelarna Gamla stan, 
Riddarholmen, 
Långholmen, Reimersholme, Södermalm och Södra 
Hammarbyhamnen. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Stockholms stads budget är överordnad och styrande för stadens 
verksamheter. Samtliga nämnder ska enligt stadens regler för 
ekonomisk förvaltning upprätta en verksamhetsplan med 
utgångspunkt från kommunfullmäktiges budget. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen. 
  
Ordföranden Anders Göransson m.fl. (S), Charlotte Lilja Pittuco 
m.fl. (V) och Magnus Palm (MP) anmälde ett gemensamt förslag 
till beslut (bilaga) föreslog att nämnden skulle besluta enligt det. 
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Lars Rottem Krangnes (C) anmälde ett eget förslag till beslut 
(bilaga) och föreslog att nämnden skulle besluta enligt det. 
  
Jonas Nilsson m.fl. (M) anmälde ett eget beslut (bilaga) och 
föreslog att nämnden skulle besluta enligt det. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Anders Göransson (S) ställde de fyra förslagen mot 
varandra och konstaterade att nämnden beslutat enligt förslaget från 
(S), (V) och (MP). 
  

Reservationer 
Lars Rottem Krangnes (C) reserverade sig mot beslutet till förmån 
för sitt eget beslut (bilaga). 
  
Jonas Nilsson m.fl. (M) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget beslut (bilaga) 
  

Särskilda uttalanden 
Martin Westmont (SD) anmälde ett särskilt uttalande (bilaga). 
  

Ersättaryttranden 
Erik Ehrs (KD) anmälde ett ersättaryttrande (bilaga). 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/1143-3 Tjänsteutlåtande verksamhetsplan och 
budget 2024 för Södermalms stadsdelsnämnd (rev 2) 

 SÖD 2023/1143-1.1 Bilaga 01 - Blankettset SDN12 
 SÖD 2023/1143-1.2 Bilaga 02 - System för intern kontroll 
 SÖD 2023/1143-1.3 Bilaga 03 - Väsentlighets- och 

riskanalys samt internkontrollplan 
 SÖD 2023/1143-1.4 Bilaga 04 - Kompetensförsörjningsplan 

2024 för Södermalms stadsdelsförvaltning på 3 års sikt inkl. 
bilagor 

 SÖD 2023/1143-1.5 Bilaga 05 - Plan för upphandling 2024 
 SÖD 2023/1143-1.6 Bilaga 06 - Ledningens genomgång 

2023 
 SÖD 2023/1143-1.7 Bilaga 07 - Reviderad lägesbild 

samverkansöverenskommelse 
 SÖD 2023/1143-1.8 Bilaga 08 - Priser och prestationer 
 SÖD 2023/1143-1.9 Bilaga 09 - Ansökan om 

kompetensutvecklingsmedel (inscannad) 
 SÖD 2023/1143-1.10 Bilaga 10 - Ansökan om 

budgetjusteringar för särskilda ändamål 
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Södermalm 

2023-12-14 
Ärende 13 

Verksamhetsplan och budget 
2024 för Södermalms 

stadsdelsnämnd 
 

 Anders Göransson m.fl. S 
Charlotte Lilja Pittuco m.fl. V 

Magnus Palm MP 
 

Förslag till beslut 
 
Vi yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut med följande tillägg: 

   
Att ge förvaltningen i uppdrag att  
 
återkomma till nämnden i samband med tertialrapport 1 med en tydlig åtgärdsplan för att 
fortsätta minska andelen timavlönade 
 
återkomma med en redovisning om hur vi arbetar med att förstärka grundbemanning 
inom kärnverksamheterna  
 
återkomma till nämnden i februari med en uppdaterad lokal miljö- och 
klimathandlingsplan för 2024  
 
förnya skyltningen längs Årstaviken för att uppmärksamma att de som cyklar där gör det 
på de gåendes villkor 
 
 
Nedan följer ett axplock av det stadsdelen planerar genomföra: 
 
En öppen och demokratisk stad för alla Stockholmare  
Ett tryggt Södermalm1 är en förutsättning för en öppen och demokratisk stad. Där 
parkerna, gatorna och torgen är centrala delar i det gemensamt vardagsrum som binder 
staden samman.  
 
I 2023 års budget fick stadsdelarna huvudansvaret för det lokala 
trygghetsarbetet. Vi valde att göra ett omtag. Med mer pengar, nya 
arbetsformer och utifrån ett helhetstänk rotat i våra lokala förhållanden. Våra 
fokusområden ligger fast. Arbetet med Sommar i Tanto fortsätter.   
 
Tillsammans med Trafikkontoret ska vi under året inleda ett arbete med att utveckla 
Medborgarplatsen. Vi deltar i utvecklingsprojektet av Söder Mälarstrand.  
 
                                                 
1 1 Stadsdelsområdet omfattar stadsdelarna Gamla stan, Riddarholmen,  
Långholmen, Reimersholme, Södermalm och Södra Hammarbyhamnen. 
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Vi vill stärka samarbeten med de tre råd som är knutna till nämnden. Förvaltningen 
kommer att söka pengar för att tillsammans med ungdomsrådet genomföra en satsning 
kring psykisk hälsa och trygghet.  
 
Genom ett nära samarbete mellan förvaltningen, lokalpolis, socialsekreterare hos 
lokalpolis och fältassistenter utvecklas arbetet med att tidigt identifiera unga personer 
som riskerar att dras in i kriminalitet.     
 
Ett Stockholm som håller samman med en stark och jämlik välfärd i hela staden 
På dagens nämnd kommer vi att ge stadsdelsdirektören i uppdrag att teckna ett hyresavtal 
för en ny kommunal förskola i kvarteret Mangon (i området Persikan). I början av 2024 
startar vi en avdelning med förskola på samiska och meänkieli. Samtidigt är minskar 
antalet barn på Södermalm. Det senare är en stor utmaning. Det är viktigt att värna den 
kommunala förskoleverksamheten. Dels utifrån den höga kvaliteten den håller dels för att 
den behövs för att säkra att alla barn kan erbjudas barnomsorg nära där de bor.   
 
Sedan majoritetsskiftet har nämnden beslutat att återta ett antal verksamheter i egen regi. 
Nu börjar vårt arbete med att utveckla dem. En del i det utvecklingsarbetet handlar om att 
ge medarbetarna rimliga förutsättningar att göra ett gott jobb. Förvaltningen ska därför 
intensifiera arbetet inom samtliga 
verksamhetsområden för att andelen heltidsanställda ska öka. Räknat på rullande 
medeltal för de 12 senaste månaderna har vi sett en tydlig minskning av 
andelen timanställda inom alla områden. Utvecklingen går dock olika snabbt och 
särskilt inom vård- och omsorgsboendena återstår en del arbete för att vi ska 
komma ner i de önskade nivåerna. En extra utmaning är återtagandet av 
boendena Bergsund och Hornskroken.   
 
Projektet IGOR, med målet att hitta våldsutsatta och våldsutövare och erbjuda 
stöd och behandling, har avslutats. Erfarenheterna kommer att implementeras i 
löpande verksamhet. Arbetet sker i samarbete med resten av innerstaden samt 
polisen. Förvaltningen planerar att i samverkan med socialförvaltningen 
sammanföra detta arbete med den så kallade Islandsmodellen, i ärenden som rör 
barn som bevittnat eller blivit utsatta för våld.  
 
Vi vill utreda förutsättningarna för att starta upp ett fritidsbibliotek i stadsdelsområdet 
med hjälp av arbetsmarknadsinsatser. Vi vill också utvärdera ungdoms- och 
fritidsgårdarna, gärna i nära samarbete med ungdomsrådet. 
 
Under 2023 gjorde Aktivitetshuset en omstart i nya lokaler i Blecktornet. Vi vill att 
förvaltningen gör en ordentlig översyn av hur verksamheten utvecklats i samband med 
tertialrapport 2. Ett särskilt fokus ska läggas på målgruppens möjligheter till återhämtning 
och samvaro.  
 
Ett grönt och fossilfritt Stockholm som leder en rättvis klimatomställning. 
Södermalm ska bli en stad med friskare luft, renare vatten och större biologisk mångfald. 
Vi ska visa att den hållbara staden inte bara är nödvändig, den är faktiskt något att längta 
till.  
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Under året fortsätter arbetet med att utveckla våra parker, vatten och grönområden. Vi gör 
en särskild satsning på att förbättra möjligheterna till bad och bastu.  
 
Strandpromenaden längs med Årstaviken är en fantastisk succé. Människor i alla åldrar 
promenerar, löptränar och cyklar. Populariteten ger dock av och till bekymmer och vi vill 
därför se över skyltningen om att cykling sker på de gåendes villkor.  
 
Fler ytor anläggs för ökad biologisk mångfald, planteringar kompletteras med växter som 
gynnar pollinatörer och stadsodlingarna utvecklas. 
 
Under året kommer förvaltningen prioritera flera miljö- och klimatåtgärder. Årsmålet för 
andelen ekologisk mat är 71 procent och för att ytterligare förtydliga målet får de olika 
verksamhetsområdena olika mål som de ska uppnå. 
 
Återtagandet av Bergsunds vård- och omsorgsboendet har givit oss goda förutsättningar 
för att återöppna tillagningsköket i anslutning till Hornstulls servicehus. Det kommer ge 
fler tillgång till ekologisk och säsongsanpassad mat till ett bra pris.  
 
Träd bidrar förutom att binda koldioxid, filtrera luften från partiklar, utjämna 
temperaturskillnader och omhänderta dagvatten till att skapa ett mycket trevligare 
Södermalm. Nämnden ska arbeta enligt det stadsövergripande trädmålet som gäller alla 
gator, torg och parker.  
 
Ett Stockholm med en stabil och hållbar ekonomi med utbildning, jobb och bostäder 
för alla.   
Alla unga på Södermalm som sökte feriejobb fick chansen i år. Det är första gången vi 
klarar det. Den satsningen fortsätter 2024 med 1 150 jobb. Där vi bland annat kommer att 
samarbeta med föreningslivet på Södermalm för en särskild satsning under sommaren.   
 
Stadsdelen kommer ha ett tydligt fokus på de avtal där det finns ökad risk för 
välfärdsbrottslighet.  
 
Och som alltid. Varje god handling, oavsett storlek, bidrar till en bättre värld. 
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Södermalms stadsdelsnämnd  
231214  

 
Ärende 13  
Verksamhetsplan och budget 
2023 för Södermalms 
stadsdelsnämnd  

 
Dnr. SÖD 2022/1143    

 
Lars Rottem Krangnes, C  

 
 
 
 
 

FÖRSLAG TILL BESLUT  

 

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till verksamhetsplan och budget 2023. 
 

2. Att uppdra åt förvaltningen att återkomma till nämnden med förslag på hur följande led i 
socialtjänstverksamheten kan stärkas under 2024:  

a. Höjt deltagande i öppna insatser som erbjuds familjer och barn vid orosanmälan   
b. Utbildning/rekrytering av specialistsocionomer och stärkt implementering av 

evidensbaserade metoder i individ- och familjeomsorgen  
c. Återuppta och utveckla arbetet med allvarssamtal inom 48 timmar, med föräldrar och 

polis närvarande, för unga som begår sitt första brott. 
 

3. Att avsätta extra föreningsbidrag om 500 000 kronor för projekt och andra insatser som syftar 
till att stärka den upplevda tryggheten i stadsdelen   
 

4. Att uppdra åt förvaltningen att stärka uppföljningen av aktörer som mottar föreningsbidrag i 
enlighet med det som anförs nedan.  
 

5. Att uppdra åt förvaltningen att återkomma till nämnden med förslag på en strategi för att 
behålla fler seniora medarbetare inom äldreomsorgen i enlighet med det som anförs nedan.  
 

6. Att uppdra åt förvaltningen att särskilt återkomma i tertialrapport 1 och tertialrapport 2 med en 
utvärdering av utfallet av satsningarna på utevistelser, mat och måltidsupplevelser inom 
äldreomsorgen samt en bedömning av behovet för ytterligare åtgärder under året.   
 

7. Att uppdra åt förvaltningen att se över hur stödet och det förebyggande arbetet riktat mot 
anhöriga i äldreomsorgen kan stärkas ytterligare, detta i dialog med målgruppen  
 

8. Att uppdra åt förvaltningen att återkomma med en plan för en förstärkning av det 
suicidförebyggande arbetet inom äldreomsorgens verksamheter.   
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9. Att uppdra åt förvaltningen att ta fram en strategi för inkluderande rekrytering och utökade 
sociala krav och samarbeten i upphandlingar.  
 

10. Att uppdra åt förvaltningen att se över vilka möjligheter till förgröning av grå ytor som finns i 
stadsdelen, härunder aktiv uppföljning av förslaget om ”Zinkens stadsskog”.  
 

11. Att uppdra åt förvaltningen att ta fram en färdplan för genomförande av handlingsplanen för 
nya bad i syfte att minst två helt nya bad eller badplatser, varav en i Hammarby sjöstad, ska 
etableras innan sommaren 2026  
 

12. Att därutöver anföra följande:  

 

En trygg, hållbar och åldersvänlig stadsdel   

Vårt förslag bygger på Centerpartiets, Moderaternas, Liberalernas och Kristdemokraternas 
gemensamma vision för Stockholms framtid: En modern, frihetlig, trygg och hållbar, tillåtande och 
framtidsinriktad stad där det finns en mångfald av människor, företag och föreningar. Vi bejakar 
stadens styrkor och särart, och framförallt tror vi passionerat på stockholmarnas potential och 
möjligheter att var och en och tillsammans forma sina egen framtid och förverkliga sina drömmar.  

I vårt Stockholm bemöts utmaningar genom samarbeten mellan staden, företagen, akademin och det 
civila samhället. Hit ska forskare, turister, investerare och studenter från hela världen söka sig. 
Stockholm ska vara en stad för alla – barn och unga, vuxna och äldre, inflyttade och de som bott här 
hela livet, företagare och anställda. Vi tror på stockholmarnas förmåga och rätt att bestämma över sina 
egna liv och därför är det också viktigt att alla stockholmare är en del av samhällsbygget och både vill 
och kan bygga sig en bättre framtid. Stockholm ska fortsätta utvecklas i takt med vad stockholmarna 
önskar, behöver och drömmer om. 

Vi står på stockholmarnas sida och har en tydlig målsättning med vår politik, att lösa de problem som 
stockholmarna upplever. Det är inte ett löfte om att politiken kan lösa alla problem. Men det är ett 
löfte om att vi ska lösa de problem som bara kan lösas genom politiska beslut. Vi ska värna och 
utveckla Stockholm och ta tillvara på dess unika karaktär och skönhet. När staden utvecklas ska det 
göras med samförstånd med de som bor här. 

Vi accepterar aldrig att människor i Stockholm får sin frihet begränsad på grund av diskriminering, 
rasism, antisemitism eller otrygghet. Vi arbetar målmedvetet för ökad frihet genom kraftfulla insatser 
mot den brottslighet som idag orsakar svåra problem i delar av staden och som begränsar människors 
frihet. 

Ordning och reda i stadens ekonomi är en förutsättning för att alla verksamheter i staden ska fungera. 
Service och omsorg till stockholmarna är utgångspunkten i stadsdelsnämndernas verksamheter, 
oavsett som den handlar om förskola, äldreomsorg, stadsmiljöarbete eller någon annan fråga som 
stadsdelsnämnderna tar beslut om.  

* * * 

En tryggare stad  
Stadsdelsnämnderna har en central roll i stadens trygghetsarbete. Stödinsatser till barn och unga ska 
komma in direkt när det finns misstanke om att de riskerar att hamna i kriminalitet. En kombination av 
akuta insatser och långsiktiga systemförändrande utvecklingsprocesser är avgörande för att få bukt 
med de problem som finns. Arbetet måste vara uthålligt och sträcka sig längre än en mandatperiod. Då 
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behöver vi stärka det uppsökande arbetet ytterligare, motarbeta stuprör inom stadens egna 
verksamheter och utöka samarbetet med polisen, näringslivet och civilsamhället.  

Ett förväntat resultat i verksamhetsplanen är att föräldrastödsprogram erbjuds alla vårdnadshavare som 
söker. Detta är inte ett tillräckligt ambitiöst mål. Förvaltningen behöver arbeta aktivt för att så många 
föräldrar och barn som möjligt deltar i de öppna insatser som familjen erbjuds. Ett led i detta kan vara 
att rekrytera fler specialistsocionomer och stärka fokuset på implementering av evidensbaserade 
metoder. Vi vill också att arbetet med orossamtal med barn som begår sitt första brott, deras föräldrar 
samt polisen återupptas.  

Samarbetet med stadsdelens civilsamhälle och föreningsliv behöver fortsätta utvecklas och stärkas. 
Därför vill vi återinföra en trygghetspott på kr 500 000, riktat mot lokala och trygghetsskapande 
initiativ i regi av föreningslivet, gärna i samarbete med företag och kommunala aktörer. Det kan 
handla om platssamverkan och platsaktivering men också mindre insatser. Det är viktigt att medlen 
ska kunna sökas när som helst under året och inte är låsta till initiativ från förvaltningen eller ett 
begränsat område i stadsdelen. Det är också viktigt att förvaltningen på ett mer aktivt sätt en tidigare 
marknadsför möjligheten i sin dialog med stadsdelens föreningar.  

Det är positivt att förvaltningen vill fortsätta stärka föreningsbidragen under året men det räcker inte 
att enbart tillföra mer pengar. Det behövs en mycket mer aktiv uppföljning av aktörerna som mottar 
föreningsbidrag. Förvaltningen bör ta initiativ till att samla alla aktörer som mottar bidrag en gång 
varje år, för erfarenhetsutbyte, kompetensutveckling och information åt båda håll.  

Vi kan aldrig acceptera eskalerande otrygghet i lokalsamhällen där människor bor, barn växer upp, 
besökare vistas eller företagare driver sin verksamhet. Vi kan inte heller acceptera att samhället i stort 
ger upp att hjälpa individer som lever i långvarigt missbruk. Därför behöver vi i 2024 lösa två akuta 
problem samtidigt: Otryggheten i Högalid och att en grupp människor som vistas på Södermalm och 
har mycket allvarliga missbruksproblem inte nås av insatser som kan minska problemen och bidra till 
en permanent bättre tillvaro.  

I ett annat ärende ska nämnden idag besluta om ett eventuellt alkoholförbud i Högalid. Oberoende av 
vilket beslut staden fattar om alkoholförbud, vill vi att stadsdelen, polisen och andra aktörer 
kraftsamlar kring ett nytt projekt som innehåller både förstärkta trygghetsinsatser i norra och mellersta 
Högalid och förstärkta och systematiska sociala insatser riktad mot den grupp personer med 
missbruksproblem som vistas i området. Det kan bland annat handla om  

 Utökat polisnärvaro och en återställning av satsningen på ordningsvakter  
 Förstärkt satsning på mobil personal inom socialtjänsten  
 Förstärkt satsning på nattvandrare  
 Förstärkt satsning på aktiviteter i området, i samarbete med civilsamhället och näringslivet  
 Se över utrymmet för fler insatser inom ramen av lagen om vård av missbrukare (LVM), dvs. 

överväga tvångsvård i fler fall  
 Förstärkt specialistkompetens i socialtjänsten och etablering av en specialistgrupp med ansvar 

(enbart) för de individer det handlar om  
 Förstärkt systematiskt samarbete med hälso- och sjukvården, främst den regionalt finansierade 

missbruksvården, samt med andra stadsdelar och kommuner där personer i målgruppen är 
folkbokförda  

Vi lägger förslag om detta i anknytning till ärendet om alkoholförbud men det är även en del av 
helheten i vårt förslag till verksamhetsplan och budget 2024.  
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En grönare stad  

Tyvärr finns det fortfarande grå och slitna ytor på Södermalm som inte används men som har stor 
potential. Det rör sig till exempel om områden under broar, öppna asfalterade ytor och så kallade 
”wasted spaces” mellan byggnader. Många medborgarförslag handlar om detta. Fler murar och 
bullerplank kan kläs i grönt för att minska de gråa inslagen i stadsbilden. Även fler av stadsdelens 
husväggar och tak kan bli grönare. Miniparker på bara ett fåtal kvadratmeter gör stor skillnad.  

Vi vill att förvaltningen, eventuellt i samarbete med Trafikkontoret, ser över vilka möjligheter till 
förgröning som finns i stadsdelen. Arbetet kan med fördel inspireras av förslaget om Zinkens 
stadsskog, ett ambitiöst och spännande medborgarförslag som innebär att den del av Ringvägen som 
ligger norr om Hornsgatan förses med så kallad mikroskog, växthusliknande paviljonger för 
gemensam odling samt att mer plats skapas för befintliga serveringar och torghandel. I oktober 2022 
beslutade nämnden om ett positivt medskick till Trafiknämnden. Vi vill att förvaltningen fortsätter 
följa upp och driva på Trafiknämnden och Trafikkontorets arbete med ärendet samt ser över vilka 
delar av förslaget förvaltningen kan arbeta vidare med internt.  

Det är positivt att förvaltningen arbetar med utökning av Tanto strandbad samt några andra mindre 
badprojekt. Dock är det oroande att badmöjligheter i Hammarby sjöstad inte nämns i 
verksamhetsplanen, trots vissa positiva signaler från förvaltningen under hösten. Mot bakgrund av 
gällande handlingsplan för fler bad och förvaltningens påpekande av att anläggning av nya badplatser 
är en omfattande process, anser vi att det behövs en mycket tydligare och mer långsiktig tid- och 
färdplan som anger riktning utöver kommande budgetår och verksamhetsplan. Det är en självklarhet 
att skrivningar om bad behöver komma med i den så kallade fleråringen, dvs. förvaltningens underlag 
för budget 2025 med inriktning för 2026 och 2027. Centerpartiet kommer fortsätta bevaka frågan i vårt 
arbete i nämnden under 2024.  

Staden kan som marknadsaktör spela en viktig roll för at öka efterfrågan och utbud av hållbar och 
närodlad mat. Vi ställer oss dock frågande till den smalare prioriteringen av att genomföra 
kompetenshöjande insatser om vegetariska måltider i förskolan. Mer grönt på tallriken och hållbart 
odlade råvaror är delar av lösningen på utmaningarna kring en mer klimatvänlig 
livsmedelskonsumtion och stärkt folkhälsa. Samtidigt behöver transporter, beredskap, kulturlandskap, 
viltförvaltning och arbetsplatser också vägas in. Målet måste hela tiden vara den samlade hållbarheten 
och hälsoeffekten, inte verktygen vegetarisk eller ekologisk mat i sig.  

 

En mer åldersvänlig stad  
Centerpartiet vill höja ambitionerna för Stockholms äldreomsorg. Många som blir biståndsbedömda 
befinner sig redan i en utsatt situation som förstärks när de upplever att de inte själva får avgöra vilka 
hjälpinsatser de behöver. Centerpartiet vill att Stockholm stärker den äldres och anhörigas inflytande i 
biståndsprocessen när hemtjänst och omsorg utformas. Staden behöver även stärka anhörigstödet och 
den systematiska dialogen med anhöriga, också i arbetet med kvalitetsutveckling av verksamheten. 
Inte minst behövs en blocköverskridande plan för att säkerställa tillgången på äldrebostäder i 
innerstaden. Centerpartiet förväntar att majoriteten i stadshuset tar initiativ till en sådan 
överenskommelse.   

Det är bra att förvaltningen och majoriteten lyssnat på Centerpartiet och nu vill se över hur 
boendemiljön och trivseln kan förbättras på egenregiverksamheterna inom äldreomsorgen. 
Vänstermajoritetens ideologiskt grundade tro på att driftsformen i sig garanterar kvalitet ser ut att ha 
försvagats. Formuleringen i verksamhetsplanen, att ”utreda förutsättningarna” för bättre boendemiljö 
och trivsel, är dock inte särskilt ambitiös. Då är det bra att man redan innan förutsättningarna utretts 
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lovar fler vårddjur och en systematisering av dietisternas arbete. Centerpartiet kommer fortsätta 
efterfråga både tydliga visioner och konkreta planer för ytterligare kvalitetslyft i den egna 
verksamheten inom äldreomsorgen. Vi ser också med förväntan fram emot den viktiga plan för intern 
och extern samverkan som ska tas fram under året.  

Centerpartiet vill att Södermalm ska vara en förebild i arbetet för att behålla fler seniora medarbetare 
inom vård och omsorg. Seniora undersköterskors och sjuksköterskors erfarenhet och kompetens är 
guld värd för äldreomsorgen på Södermalm. Vi behöver att fler både orkar och önskar stanna kvar 
längre. Det är också en viktig jämställdhetsfråga. Fyra av fem sysselsatta inom vården är kvinnor och 
att ge inte minst alla de kvinnor som slitit ett helt arbetsliv i omsorgen bättre villkor, är en viktig 
prioritering. Det kan handla om tillgång till kompetens- och karriärutveckling såsom specialist- eller 
ledarutbildning, möjlighet att fungera som handledare för nyutbildade kollegor eller en tjänst med 
ansvar för verksamhetsutveckling. Det kan också handla om stärkta möjligheter till återhämtning 
genom flexiblare scheman eller höjt friskvårdsbidrag. Vi vill därför uppdra åt förvaltningen att 
återkomma med förslag på hur en lokal satsning på senior personal i äldreomsorgen kan se ut. Även 
här saknas skrivningar i majoritetens förslag, trots prioriteringen av att stadsdelen ska vara en god 
arbetsgivare.  

Äldreomsorgen ska vara personcentrerad för alla. Det innebär att staden behöver stärka medarbetarnas 
kompetens och informationen till bland annat personer som tillhör de nationella minoriteterna, äldre 
HBTQI-personer och äldre med funktionsnedsättning. Inte minst är det viktigt att säkerställa språk- 
och kulturkompetens i äldreomsorgen. Det är mycket bra att man uppmärksammar nationella 
minoriteters högtider men det är inte på något sätt tillräckligt för att uppfylla de rättigheter som samer, 
tornedalingar eller sverigefinnar har inom äldreomsorgen i enlighet med stadens status som 
förvaltningsområde. På samma sätt är det viktigt att förskolan inte bara fokuserar på det samiska i ett 
”Skansen-perspektiv”.  

Satsningar på äldres psykiska hälsa är välkomna. Dock saknas ett viktigt perspektiv: Män över 85 år är 
kraftigt överrepresenterade vad gäller suicid. Det är oerhört viktigt att äldreomsorgens medarbetare, 
även de som arbetar med biståndsbedömning, har den kompetens som krävs för att identifiera personer 
i riskgrupp. Man bör även se över möjligheten att rekrytera eller fortbilda fler undersköterskor och 
sjuksköterskor med specialistkompetens. Konkreta samarbeten med civilsamhället är också del av 
lösningen.  

 

En stad med färre funktionshinder  
Personer som har en funktionsnedsättning är en mycket heterogen grupp med olika behov av stöd. 
Staden behöver bli bättre på att tillgodose den enskildas behov. Behovsbedömningarna för familjer 
med barn som har stora behov ska präglas av ett helhetsperspektiv och i större utsträckning än idag ge 
avlastning. För att kunna sluta det glapp som finns mellan behov och utbud när det gäller boende inom 
SoL och LSS behöver utbyggnadstakten öka.  

Vår främste prioritering på funktionshinderområdet är inkludering i utbildning och arbete, vilket ger 
större möjligheter till självständighet, egenförsörjning, god hälsa och livskvalitet. Många människor 
med funktionsnedsättningar står längre från arbetsmarknad och bostadsmarknad och klassar sin hälsa 
som sämre. Vi vill börja där det är enklast – med staden själv. Stockholms stad behöver bli en mer 
inkluderande arbetsgivare och nämnder och bolag måste arbeta målinriktat med inkluderande 
rekrytering. Vi föreslår därför även i år att stadsdelen tar fram en strategi för inkluderande rekrytering 
och utökade sociala krav och samarbeten i upphandlingar. Det är positivt att en av majoritetens tre 
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prioriteringar i verksamhetsplanen är att stadsdelen ska jobba systematiskt för att vara en bra 
arbetsgivare. Dock är det en stor brist att verksamhetsplanen är helt tyst om inkluderande rekrytering.  

* * * 

Vi i Centerpartiet är stolta av stadsdelens verksamhet och glada för att vänsterstyret vidareför många 
grönblå satsningar. Vi är överens om mycket i Södermalms stadsdelsnämnd och det är positivt. 
Samtidigt finns det också tydliga politiska skillnader, inte minst vad gäller hur vi på bästa sätt når 
målen om bättre välfärdstjänster för våra invånare.  

Centerpartiet kommer fortsätta vara en blåslampa för ett brett utbud av högkvalitativa alternativ inom 
både förskola och äldreomsorg för Södermalms invånare. Vi kommer fortsätta förespråka tydligare 
brukar- och anhörigfokus, mer systematiskt samarbete med civilsamhället och en politik som gynnar 
seriösa, gärna lokalt förankrade företag. Vi kommer också fortsätta ifrågasätta ideologisk drivna 
kommunaliseringar av välfungerande verksamheter och att informationsresurser läggs på aktiv 
marknadsföring av den egna verksamheten, till exempel den kommunalt drivna förskolan.  

Det är Centerpartiets politik som ger de bästa förutsättningarna att göra visionen om den trygga, gröna, 
och äldrevänliga stadsdelen till verklighet.  
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Södermalms stadsdelsnämnd 
Beslutssammanträde 2023-12-14 
 
Ärende 13 
Verksamhetsplan och budget 2024 
 
Jonas Nilsson m.fl. (M) 
 
 
Förslag till beslut 
 

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till verksamhetsplan och budget 2024 
2. Att uppdra åt förvaltningen att återkomma till nämnden med förslag på hur följande 

led i socialtjänstverksamheten kan stärkas under 2024 
a. Höjt deltagande i öppna insatser som erbjuds familjer och barn vid 

orosanmälan  
b. Utbildning/rekrytering av specialistsocionomer och stärkt implementering av  
c. evidensbaserade metoder i individ- och familjeomsorgen  
d. Återuppta och utveckla arbetet med allvarssamtal inom 48 timmar, med 

föräldrar och polis närvarande, för unga som begår sitt första brott. 
3. Att avsätta extra föreningsbidrag om 500 000 kronor för projekt och andra insatser 

som syftar till att stärka den upplevda tryggheten i stadsdelen  
4. Att uppdra åt förvaltningen att stärka uppföljningen av aktörer som mottar 

föreningsbidrag i enlighet med det som anförs nedan.  
5. Att uppdra åt förvaltningen att återkomma till nämnden med förslag på en strategi för 

att behålla fler seniora medarbetare inom äldreomsorgen i enlighet med det som 
anförs nedan.  

6. Att uppdra åt förvaltningen att särskilt återkomma i tertialrapport 1 och tertialrapport 2 
med en utvärdering av utfallet av satsningarna på utevistelser, mat och 
måltidsupplevelser inom äldreomsorgen samt en bedömning av behovet för 
ytterligare åtgärder under året.  

7. Att uppdra åt förvaltningen att se över hur stödet och det förebyggande arbetet riktat 
mot anhöriga i äldreomsorgen kan stärkas ytterligare, detta i dialog med målgruppen  

8. Att uppdra åt förvaltningen att återkomma med en plan för en förstärkning av det  
9. suicidförebyggande arbetet inom äldreomsorgens verksamheter.  
10. Att uppdra åt förvaltningen att se över vilka möjligheter till förgröning av grå ytor som 

finns i stadsdelen  
11. Att därutöver anföra följande:  

 
 
En trygg, hållbar och åldersvänlig stadsdel  
 
Vårt förslag bygger på Centerpartiets, Moderaternas, Liberalernas och Kristdemokraternas  
gemensamma vision för Stockholms framtid: En modern, frihetlig, trygg och hållbar, tillåtande 
och framtidsinriktad stad där det finns en mångfald av människor, företag och föreningar. Vi 
bejakar stadens styrkor och särart, och framförallt tror vi passionerat på stockholmarnas 
potential och möjligheter att var och en och tillsammans forma sina egen framtid och 
förverkliga sina drömmar. I vårt Stockholm bemöts utmaningar genom samarbeten mellan 
staden, företagen, akademin och det civila samhället. Hit ska forskare, turister, investerare 
och studenter från hela världen söka sig. Stockholm ska vara en stad för alla – barn och 
unga, vuxna och äldre, inflyttade och de som bott här hela livet, företagare och anställda. Vi 
tror på stockholmarnas förmåga och rätt att bestämma över sina egna liv och därför är det 
också viktigt att alla stockholmare är en del av samhällsbygget och både vill  
och kan bygga sig en bättre framtid. Stockholm ska fortsätta utvecklas i takt med vad 
stockholmarna önskar, behöver och drömmer om. 
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Vi står på stockholmarnas sida och har en tydlig målsättning med vår politik, att lösa de 
problem som stockholmarna upplever. Det är inte ett löfte om att politiken kan lösa alla 
problem. Men det är ett löfte om att vi ska lösa de problem som bara kan lösas genom 
politiska beslut. Vi ska värna och utveckla Stockholm och ta tillvara på dess unika karaktär 
och skönhet. När staden utvecklas ska det göras med samförstånd med de som bor här. 
Vi accepterar aldrig att människor i Stockholm får sin frihet begränsad på grund av 
diskriminering, rasism, antisemitism eller otrygghet. Vi arbetar målmedvetet för ökad frihet 
genom kraftfulla insatser mot den brottslighet som idag orsakar svåra problem i delar av 
staden och som begränsar människors frihet. 
 
Ordning och reda i stadens ekonomi är en förutsättning för att alla verksamheter i staden ska 
fungera. Service och omsorg till stockholmarna är utgångspunkten i stadsdelsnämndernas 
verksamheter, oavsett som den handlar om förskola, äldreomsorg, stadsmiljöarbete eller 
någon annan fråga som stadsdelsnämnderna tar beslut om.  
 
* * * 
 
En tryggare stad  
Stadsdelsnämnderna har en central roll i stadens trygghetsarbete. Stödinsatser till barn och 
unga ska komma in direkt när det finns misstanke om att de riskerar att hamna i kriminalitet. 
En kombination av akuta insatser och långsiktiga systemförändrande utvecklingsprocesser 
är avgörande för att få bukt med de problem som finns. Arbetet måste vara uthålligt och 
sträcka sig längre än en mandatperiod. Då behöver vi stärka det uppsökande arbetet 
ytterligare, motarbeta stuprör inom stadens egna verksamheter och utöka samarbetet med 
polisen, näringslivet och civilsamhället.  
 
Ett förväntat resultat i verksamhetsplanen är att föräldrastödsprogram erbjuds alla 
vårdnadshavare som söker. Detta är inte ett tillräckligt ambitiöst mål. Förvaltningen behöver 
arbeta aktivt för att så många föräldrar och barn som möjligt deltar i de öppna insatser som 
familjen erbjuds. Ett led i detta kan vara att rekrytera fler specialistsocionomer och stärka 
fokuset på implementering av evidensbaserade metoder. Vi vill också att arbetet med 
orossamtal med barn som begår sitt första brott, deras föräldrar samt polisen återupptas.  
Samarbetet med stadsdelens civilsamhälle och föreningsliv behöver fortsätta utvecklas och 
stärkas.  
 
Vi kan aldrig acceptera eskalerande otrygghet i lokalsamhällen där människor bor, barn 
växer upp, besökare vistas eller företagare driver sin verksamhet. Vi kan inte heller 
acceptera att samhället i stort ger upp att hjälpa individer som lever i långvarigt missbruk. 
Därför behöver vi i 2024 lösa två akuta problem samtidigt:  
Otryggheten i Högalid och att en grupp människor som vistas på Södermalm och har mycket 
allvarliga missbruksproblem inte nås av insatser som kan minska problemen och bidra till en 
permanent bättre tillvaro.  
I ett annat ärende ska nämnden idag besluta om ett eventuellt alkoholförbud i Högalid. 
Oberoende av vilket beslut staden fattar om alkoholförbud, vill vi att stadsdelen, polisen och 
andra aktörer kraftsamlar kring ett nytt projekt som innehåller både förstärkta 
trygghetsinsatser i norra och mellersta Högalid och förstärkta och systematiska sociala 
insatser riktad mot den grupp personer med missbruksproblem som vistas i området. Det 
kan bland annat handla om  

• Utökat polisnärvaro och en återställning av satsningen på ordningsvakter  
• Förstärkt satsning på mobil personal inom socialtjänsten  
• Förstärkt satsning på nattvandrare  
• Förstärkt satsning på aktiviteter i området, i samarbete med civilsamhället och 

näringslivet  
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• Se över utrymmet för fler insatser inom ramen av lagen om vård av missbrukare 
(LVM), dvs. överväga tvångsvård i fler fall  

• Förstärkt specialistkompetens i socialtjänsten och etablering av en specialistgrupp 
med ansvar (enbart) för de individer det handlar om  

• Förstärkt systematiskt samarbete med hälso- och sjukvården, främst den regionalt 
finansierade missbruksvården, samt med andra stadsdelar och kommuner där 
personer i målgruppen är folkbokförda  

 
Vi lägger förslag om detta i anknytning till ärendet om alkoholförbud men det är även en del 
av helheten i vårt förslag till verksamhetsplan och budget 2024.  
 
En grönare stad  
 
Tyvärr finns det fortfarande grå och slitna ytor på Södermalm som inte används men som har 
stor potential. Det rör sig till exempel om områden under broar, öppna asfalterade ytor och 
så kallade ”wasted spaces” mellan byggnader. Många medborgarförslag handlar om detta.  
Fler murar och bullerplank kan kläs i grönt för att minska de gråa inslagen i stadsbilden. 
Även fler av stadsdelens husväggar och tak kan bli grönare. Miniparker på bara ett fåtal 
kvadratmeter gör stor skillnad. Vi vill att förvaltningen, eventuellt i samarbete med 
Trafikkontoret, ser över vilka möjligheter till förgröning som finns i stadsdelen.  
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 Södermalms stadsdelsnämnd 
2023-12-14 

Dnr: SÖD 2023/1143 
Ärende 13 

 
Verksamhetsplan 2024 för 

Södermalms stadsdelsnämnd
    

   Martin Westmont (SD) 
 Ulf Wester (SD)                                                                                                              

 
 
 
 
Särskilt uttalande 
 
Det är politikens uppgift att göra rätt prioriteringar för att garantera stockholmarna trygghet och 
en god social service. Stadsdelsförvaltningen har tagit sig igenom en pandemi, men vi ser 
tendenser på att smittspridningen kan börja öka igen. Det är av stor vikt att förvaltningen har 
en god beredskap och har tagit lärdom av det som fungerande mindre bra när pandemin var som 
mest påtaglig i stadsdelen.  
 
Vi vill betona vikten av att skattebetalarnas medel används på bästa möjliga sätt, därför vill vi 
till exempel att Stockholms stad arbetar med att utvärdera utfallsmått som komponent i 
ersättningsystemet vid upphandling av sociala tjänster. I Sverigedemokraterna 
reservationsbudget för 2024 redovisar vi vår politiska inriktning för hur verksamheten för 
Stockholms stad bör prioriteras och hänvisar till detta dokument för en utförligare beskrivning 
om våra verksamhetsmål. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 
2023-12-14 

Ärende 13 
 
Verksamhetsplan 2024 för 
Södermalms stadsdelsnämnd 
 
Erik Ehrs (KD) e.y. 

 
 
Ersättaryttrande 
 
Verksamhetsplanen för Södermalms stadsdelsnämnd har sin utgångspunkt i 
Kristdemokraternas, Moderaternas, Liberalernas och Centerpartiets gemensamma vision för 
Stockholms framtid: En modern, frihetlig, trygg och hållbar, tillåtande och framtidsinriktad 
stad där det finns en mångfald av människor, företag och föreningar. Vi bejakar stadens 
styrkor och särart, och framförallt tror vi passionerat på stockholmarnas potential och 
möjligheter att var och en och tillsammans forma sina egen framtid och förverkliga sina 
drömmar. 
 
I vårt Stockholm bemöts utmaningar genom samarbeten mellan staden, företagen, akademin 
och det civila samhället. Hit ska forskare, turister, investerare och studenter från hela världen 
söka sig. Stockholm ska vara en stad för alla – barn och unga, vuxna och äldre, inflyttade och 
de som bott här hela livet, företagare och anställda. Vi tror på stockholmarnas förmåga och 
rätt att bestämma över sina egna liv och därför är det också viktigt att alla stockholmare är en 
del av samhällsbygget och både vill och kan bygga sig en bättre framtid. Stockholm ska 
fortsätta utvecklas i takt med vad stockholmarna önskar, behöver och drömmer om. 
 
Vi står på stockholmarnas sida och har en tydlig målsättning med vår politik, att lösa de 
problem som stockholmarna upplever. Det är inte ett löfte om att politiken kan lösa alla 
problem. Men det är ett löfte om att vi ska lösa de problem som bara kan lösas genom 
politiska beslut. Vi ska värna och utveckla Stockholm och ta tillvara på dess unika karaktär 
och skönhet. När staden utvecklas ska det göras med samförstånd med de som bor här. 
 
Vi accepterar aldrig att människor i Stockholm får sin frihet begränsad på grund av 
diskriminering, rasism, antisemitism eller otrygghet. Vi arbetar målmedvetet för ökad frihet 
genom kraftfulla insatser mot den brottslighet som idag orsakar svåra problem i delar av 
staden och som begränsar människors frihet. 
 
Ordning och reda i stadens ekonomi är en förutsättning för att alla verksamheter i staden ska 
fungera. Service och omsorg till stockholmarna är utgångspunkten i stadsdelsnämndernas 
verksamheter, oavsett som den handlar om förskola, äldreomsorg, stadsmiljöarbete eller 
någon annan fråga som stadsdelsnämnderna tar beslut om. 
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År 2023 har varit en svår tid för delar av världen som drabbats av krig, även Sverige och 
Stockholm har utmanats av ökande kostnader och inflation. Enligt Kristdemokraterna fordrar 
detta ett fokus på att staden ska leverera dess kärnuppgifter till medborgarna.  Det nya styret 
har istället prioriterat miljö- och kultursatsningar, och lämnat kärnuppgifterna med enstaka 
undantag med låga procentuella tillskott, både sett till stadens nominellt ökande budget och 
ändå mer sett till inflationen. T ex fick hemtjänsten det lägsta tillskottet sedan valfrihetens 
införskaffande med knappt över en procent. Samtidigt skenar priser och kostnader såsom 
hyres-, el-, personal-, tjänste-, mat- och inköpspriser. När vi nu går in 2024 är inflationen 
fortfarande hög och många av dessa verksamheter kämpar mot de rödgröna reella 
neddragningarna. Kristdemokraterna hade hållit fokus och hjälpt kärnverksamheterna i denna 
prövande tid.  
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 12/2023 
 

2023-12-14 

§ 14 
Månadsrapport november 2023  
November 2023 
SÖD 2023/1181 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till 
månadsrapport för november 2023. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Månadsrapport per november med helårsprognos visar på ett 
överskott om 35,0 mnkr före och ett överskott om 42,7 mnkr efter 
resultatöverföring. 
 
Sjukfrånvaron för Södermalms stadsdelsförvaltning är senaste 
månaden lägre jämfört med samma period föregående år. Statistik 
för senaste rullande 12 månader var i september 7,86 procent vilket 
är lägre jämfört med förra månaden. 
 
Äldreomsorg prognostiserar ett överskott om 34,7 mnkr efter 
resultatöverföring, övrig verksamhet ett överskott om 12,5 mnkr, 
ekonomiskt bistånd ett överskott om 4,0 mnkr. Individ- och 
familjeomsorg prognostiserar ett underskott om 3,0 mnkr, 
administration ett underskott om 0,5 mnkr, stöd och service till 
personer med funktionsnedsättning ett underskott om 3,5 mnkr, 
stadsmiljö ett underskott om 1,5 mnkr. Övriga verksamheter 
prognostiserar en budget i balans. 
 
Den mest svårbedömda kostnadsutvecklingen är behovet av 
försörjningsstöd och behovet av platser inom vård- och 
omsorgsboende som succesivt har ökat under året. 

  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/1181-1 (Godkänd - R 1) Månadsrapport 
november 2023 

 SÖD 2023/1181-1.4 Bilaga 1 Ekonomiskt bistånd 2023 
 SÖD 2023/1181-1.1 Bilaga 4 Sjukfrånvaro 
 SÖD 2023/1181-1.2 Bilaga 3 Inskrivning Förskola 2023 
 SÖD 2023/1181-1.3 Bilaga 2 Uppföljning VOB 2023 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 12/2023 
 

2023-12-14 

§ 17 
Utvidgat alkoholförbud för parkområdet Högalid på 
västra Södermalm  
SÖD 2023/1043 
 

Beslut  
Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden föreslår 
kommunfullmäktige att besluta att införa ett alkoholförbud i 
stadsdelsområdena norra och mellersta Högalid mellan klockan 
07:00 - 19:00 genom att förändra den Allmänna lokala 
ordningsföreskriften i Stockholm, KFS 2022:15 15 §. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd har tagit emot en skrivelse från 
lokalpolisområde Södermalm (LPO Södermalm), daterad den 5 
oktober 2023, som beskriver situationen i området Högalid på 
västra Södermalm. Mot bakgrund av det som framgår i underlaget 
föreslår LPO Södermalm ett alkoholförbud i stadsdelsområdena 
norra och mellersta Högalid mellan klockan 07:00 och 19:00. 
 
Alkoholförbud är ett av flera verktyg för att möta problematiken 
kopplade till Södermalms öppna drogscener och något som ska 
användas sparsamt. Förvaltningen arbetar intensivt för att den 
öppna drogscenen på Västra Södermalm ska upphöra. Arbetet 
innefattar många åtgärder såsom det socialt uppsökande arbetet, 
platsaktivering, trygghetsinvesteringar i stadsmiljön samt nära 
samverkan med ett stort antal samverkanspartners i närområdet. 
 
Förvaltningen delar lokalpolisens uppfattning att ett alkoholförbud i 
stadsdelsområdena norra och mellersta Högalid kan dämpa den 
missbruksrelaterade problematiken i området. Ett alkoholförbud 
skulle vara en preventiv åtgärd som kan möjliggöra ett effektivt och 
riktat arbete mot gruppen med beroendeproblematik för Polisen och 
därmed förbättra tryggheten i området. Sammantaget bedömer 
förvaltningen att ett alkoholförbud inom området är ett viktigt 
komplement för att arbetet med brottsförebyggande- och 
trygghetsskapande insatser ska få genomslag. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
  
Lars Rottem Krangnes (C) anmälde ett eget förslag till beslut 
(bilaga) och föreslog att nämnden skulle besluta enligt det. 
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 12/2023 
 

2023-12-14 

Beslutsgång 
Ordföranden Anders Göransson (S) ställde de två förslagen mot 
varandra och konstaterade att nämnden beslutat enligt förslaget från 
förvaltningen. 
  

Reservationer 
Lars Rottem Krangnes (C) reserverade sig mot beslutet till förmån 
för sitt eget beslut (bilaga). 
  

Särskilt uttalande 
Ordföranden Anders Göransson m.fl. (S), Charlotte Lilja Pittuco 
m.fl. (V) och Magnus Palm (MP) anmälde ett särskilt uttalande 
(bilaga). 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/1043-2 Tjänsteutlåtande, utvidgat alkoholförbud 
för parkområdet Högalid 

 SÖD 2023/1043-1.1 Bilaga 1. Alkoholförbudsområde 
Högalid 

 SÖD 2023/1043-1 LPO Södermalms skrivelse angående 
alkoholförbud i Högalid 

 SÖD 2023/1043-1.2 Bilaga 2. Polisiär statistik västra 
Södermalm 

 SÖD 2023/1043-1.3 Bilaga 3. Påverkan på Högalidsborna 
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Södermalms stadsdelsnämnd  
231214  

 
Ärende 17   
 
Förslag om alkoholförbud i 
stadsdelsområdena norra och 
mellersta Högalid på västra 
Södermalm  
 
Dnr. SÖD 2022/1043    

 
Lars Rottem Krangnes, C  

 
 
 
 
 
FÖRSLAG TILL BESLUT  
 

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut  
 

2. Att uppdra åt förvaltningen, i enlighet med det som anförs nedan, att återkomma till nämnden 
med förslag på förstärkta trygghetsinsatser i norra och mellersta Högalid samt systematiska 
sociala insatser riktade mot den grupp personer med missbruksproblem som vistas i området 
 

3. Att därutöver anföra följande:  
 
Vi kan aldrig acceptera eskalerande otrygghet i lokalsamhällen där människor bor, barn växer upp, 
besökare vistas eller företagare driver sin verksamhet. Vi kan inte heller acceptera att samhället i stort 
ger upp att hjälpa individer som lever i långvarigt missbruk. Därför behöver vi lösa två problem 
samtidigt: Otryggheten i Högalid och att en grupp människor som vistas på Södermalm och har 
mycket allvarliga missbruksproblem inte nås av insatser som kan minska problemen och bidra till en 
permanent bättre tillvaro.  
 
Samtidigt som ett alkoholförbud i Högalid på kort sikt kan bidra till ökad trygghet just där, visar 
erfarenheterna från motsvarande lösning i Tanto från våren 2023 att grundproblemet, det vill säga att 
människor lever i misär och missbruk utan att nås av rätt stödinsatser, inte blir löst utan förflyttas. Det 
framgår av både polisens uttalanden i lokaltidningen Mitt i Södermalm och av tjänsteutlåtandet att 
”befarade förflyttningseffekter” har uppkommit. Även med ett förbud i Högalid från våren 2024 
kommer vissa ”individer sannolikt söka sig till andra områden” enligt tjänsteutlåtandet. Med andra ord 
kan vi förvänta förslag om alkoholförbud i ytterligare ett område på Södermalm under hösten 2024, 
med implementering våren 2025.  
 
Att förbjuda saker för kollektivet, som ett glas vin eller en öl till picknicken, för att komma åt några få 
individer som begår brottsliga handlingar, kan ibland vara rätt – men det ska inte vara ett enkelt val. 
Trygghet skapas också av folkliv och rörelse och många ögon som ser det som händer runt om i vår 
stad. Begränsningar kan därför ha kontraproduktiva effekter som behöver beaktas.  
 
Även polisen pekar på att verktygen fattas för att lösa själva grundproblemet: Samhället förmår inte att 
hjälpa en grupp människor som lever i missbruk, med psykisk ohälsa och delvis i misär, och som i 
lång tid har uppehållit sig på Södermalm. I stället flyttar man dessa människor runt i stadsdelsområdet. 
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Det här är en grupp individer som samhället på många sätt lämnat vind för våg och gett upp. Nu måste 
vi göra allt vi kan för att lösa grundproblemet. Vi kan inte flytta runt utsatta människor till ännu ett 
nytt ställe i stadsdelen varje år – då är gruppen snart tillbaka i Tanto.  
 
Oberoende av vilket beslut staden fattar om alkoholförbud, vill vi därför att stadsdelen, polisen och 
andra aktörer kraftsamlar kring ett nytt projekt som innehåller både förstärkta trygghetsinsatser i norra 
och mellersta Högalid och förstärkta och systematiska sociala insatser riktad mot den grupp personer 
med missbruksproblem som vistas i området. Det kan bland annat handla om  
 

 Utökat polisnärvaro och en återställning av satsningen på ordningsvakter  
 Förstärkt satsning på mobil personal inom socialtjänsten  
 Förstärkt satsning på nattvandrare  
 Förstärkt satsning på aktiviteter i området, i samarbete med civilsamhället och näringslivet  

 
 Se över utrymmet för fler insatser inom ramen av lagen om vård av missbrukare (LVM), dvs. 

överväga tvångsvård i fler fall  
 Förstärkt specialistkompetens i socialtjänsten och etablering av en specialistgrupp med ansvar 

(enbart) för de individer det handlar om  
 Förstärkt systematiskt samarbete med hälso- och sjukvården, främst den regionalt finansierade 

missbruksvården, samt med andra stadsdelar och kommuner där personer i målgruppen är 
folkbokförda  
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Södermalm 

2023-12-14 
Ärende 17 

Förslag om alkoholförbud i 
stadsdelsområdena 

norra och mellersta Högalid 
på västra 

Södermalm 
 

Anders Göransson m.fl. S 
   Charlotte Lilja Pittuco m.fl. V 

Magnus Palm MP 
 
Särskilt uttalande  
Vi delar förvaltningens syn att det kan vara klokt att införa ett förbud under dagtid i 
Högalidsparken. Stadsmiljön är vårt gemensamma vardagsrum, där ska alla känna sig 
välkomna och trygga.  
 
När frågan om ett utökat alkoholförbud i Tanto/Drakenberg var uppe för beslut i nämnden 
2022 önskade vi en utvärdering av förbudets effekter och frågan väcktes om eventuella 
spridningseffekter till andra delar av både Södermalm och staden. Vi kan konstatera att 
både stadsdelen och polisen menar att förbudet varit framgångsrikt, men att det också 
inneburit vissa spridningseffekter. Det senare har bland annat påverkat en del barns väg 
till och från skolan, vilket är en viktig aspekt i det här sammanhanget.    
 
För att utveckla och skapa en tryggare stadsmiljö i närområdet har vi bland annat startat 
projektet Sommar i Tanto. Projektet syftar till att öka tryggheten samt minska 
förekomsten av narkotikamissbruk och försäljning i området. Vägen dit går genom att 
befolka det offentliga rummet och arbeta socialt förebyggande. Därför har vi utvecklat 
samarbeten med lokalsamhället/söderborna, med polis, Region Stockholm och övriga 
delar av samhället. En del av satsningen har fokus på att bistå dem som missbrukar med 
att få ordning på sin tillvaro. Det här är ett långsiktigt arbete som måste fortsätta. Enbart 
förbud leder inte bort alla problem. 
 
Avslutningsvis, alkoholförbud är ett av flera verktyg. Där kombinationen av flera olika 
insatser ofta är det som ger framgång. Och vad vi gör, vilka medel vi väljer, måste noga 
prövas vid varje enskilt tillfälle.  
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Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 12/2023 
 

2023-12-14 

§ 18 
Fördelning av föreningsbidrag 2024  
SÖD 2023/825 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till 
fördelning av föreningsbidrag med följande tillägg: 

  
Att öka ramen för föreningsbidrag 2024 från 4 000 000 till 
4 145 000 kronor. 
  
Att höja stödet till Södergården med 36 000, till 
Timmermansgården med 33 000 och Mäster Olofsgården 
med 31 000 
  
Att Sprallen beviljas 45 000 kronor i föreningsbidrag. 
  

2. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag om att 
avsätta medel för extra föreningsbidrag för sommaraktiviteter år 
2024. 
3. Att däröver anföra: 
  
Stadsdelens hem- och föreningsgårdar är centrala byggstenar i ett 
Södermalm, ett Stockholm för alla. De tillhandahåller en nödvändig 
infrastruktur där   arrangörer och deltagare bidrar med sitt eget 
arbete. De motverkar ensamhet genom att ge tillfällen för 
människor att mötas och göra saker tillsammans. Vi väljer därför att 
höja stödet till Södergården, Timmermansgården och Mäster 
Olofsgården.    
  
Sprallen är inne på sitt nionde år. Förra året genomfördes över 100 
danskvällar.  Förutom musik och dans skapas en mer välkomnade 
och trygg miljö, där dansare och åskådare i praktiken fungerar som 
parkvakter. Nu vill föreningen göra olika engångsinsatser för att 
utveckla anläggningen. Vi föreslår därför att Sprallen får 45 000 kr. 
 
  
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd fördelar årligen föreningsbidrag till 
verksamheter och aktiviteter som kompletterar nämndens 
kärnverksamhet. 
  
För år 2024 har det kommit in 32 ansökningar om föreningsbidrag 
och det totala ansökningsbeloppet uppgår till 8 347 128 kronor. I 
ärendet redovisas förslag till fördelning av föreningsbidrag till de 
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föreningar som har ansökt. Förvaltningens förslag till årets 
fördelning är 309 000 kronor mer än för år 2023, totalt 4 000 000 
kronor. 
  
Förvaltningen föreslår även att nämnden ska avsätta 775 000 kronor 
i extra föreningsbidrag för sommaraktiviteter år 2024. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen. 
  
Ordföranden Anders Göransson m.fl. (S), Charlotte Lilja Pittuco 
m.fl. (V) och Magnus Palm (MP) anmälde ett gemensamt förslag 
till beslut (bilaga) föreslog att nämnden skulle besluta enligt det. 

  

Beslutsgång 
Ordföranden Anders Göransson (S) ställde de två förslagen mot 
varandra och kunde konstatera att nämnden beslutat enligt det 
gemensamma förslaget från (S), (V) och (MP). 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/825-33 (Godkänd - R 1) Kopia av SÖD 2023/825 
Tjänsteutlåtande 

 SÖD 2023/825-34 Tabeller - Fördelning av föreningsbidrag 
2024 
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Ärende 18 

 Fördelning av föreningsbidrag år 2024 
 

Anders Göransson m.fl. S 
Charlotta Lilja Pittuco m.fl. V 

Magnus Palm MP  
 

 
 
Förslag till beslut  
att nämnden bifaller förvaltningens beslut med följande tillägg:  
 
att  öka ramen för föreningsbidrag 2022 från 4 000 000 till 4 145 000 

kronor 
 
att höja stödet till Södergården med 36 000, till Timmermansgården med 

33 000 och Mäster Olofsgården med 31 000  
 
att Sprallen beviljas 45 000 kronor i föreningsbidrag  
 
Stadsdelens hem- och föreningsgårdar är centrala byggstenar i ett Södermalm, ett 
Stockholm för alla. De tillhandahåller en nödvändig infrastruktur där arrangörer och 
deltagare bidrar med sitt eget arbete. De motverkar ensamhet genom att ge tillfällen för 
människor att mötas och göra saker tillsammans. Vi väljer därför att höja stödet till 
Södergården, Timmermansgården och Mäster Olofsgården.    
 
Sprallen är inne på sitt nionde år. Förra året genomfördes över 100 danskvällar.  Förutom 
musik och dans skapas en mer välkomnade och trygg miljö, där dansare och åskådare i 
praktiken fungerar som parkvakter. Nu vill föreningen göra olika engångsinsatser för att 
utveckla anläggningen. Vi föreslår därför att Sprallen får 45 000 kr.  
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§ 19 
Medborgarförslag gällande fontän eller ett vattenspel på 
vattenytan i Hammarby sjö vid Lugnet i Hammarby 
Sjöstad  
Svar på medborgarförslag 
SÖD 2023/838 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
2. Stadsdelsnämnden överlämnar medborgarförslaget till 

trafiknämnden och kulturnämnden för vidare hantering. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd har fått ett medborgarförslag gällande 
att en fontän eller ett vattenspel placeras på vattenytan i Hammarby 
Sjö vid Lugnets Terrass i Hammarby Sjöstad. 
 
Stadsdelsförvaltningen tackar för medborgarförslaget som syftar till 
att ge området vid Lugnets Terrass en trevlig inramning i form av 
en fontän eller ett vattenspel i vattnet. Förvaltningen anser att 
förslaget i sig är positivt då det skulle kunna ge området ett 
mervärde, men saknar rådighet i frågan då förslaget ligger utanför 
stadsdelsnämndens ansvar. 
 
Ansvaret för stadens fontändammar, med undantag för konstnärlig 
utsmyckning, ligger hos trafiknämnden. Om en fontän innehåller 
konstnärlig utformning kan även Stockholm Konst inom 
kulturförvaltningen involveras. Ansvaret för eventuella fontäner i 
stadens vatten är däremot i dagsläget inte helt klarlagt. 
 
Förvaltningen föreslår med anledning av redogörelsen ovan att 
stadsdelsnämnden överlämnar medborgarförslaget till 
trafiknämnden och kulturnämnden för vidare hantering. 
  
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/838-4 Tjänsteutlåtande gällande fontän eller ett 
vattenspel på vattenytan i Hammarby sjö vid Lugnet i 
Hammarby Sjöstad. 

 1383482 SÖD 2023-838_Bortredigerad 
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§ 20 
Medborgarförslag gällande skapande av biologisk 
mångfald i Mandelparken  
Svar på medborgarförslag 
SÖD 2023/839 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd har fått ett medborgarförslag gällande 
skapande av biologisk mångfald i Mandelparken. I förslaget 
föreslås bland annat att gräset i parken inte klipps då det skulle 
gynna den biologiska mångfalden. Vidare föreslås att buskar och 
ängsblommor planteras för att gynna pollinatörer samtidigt som 
vattnet bättre kan bindas och därmed minskar risken för 
översvämning i parken. 
 
Stadsdelsförvaltningen tackar för medborgarförslaget som syftar till 
att öka den biologiska mångfalden i stadsdelsområdets parker. 
Förvaltningen anser att förslagets huvudsyfte, att bibehålla och öka 
den biologiska mångfalden, är en viktig och angelägen målsättning 
som även är ett prioriterat område att arbeta med inom Stockholms 
stad. 
 
I dokumentet ”Stadsdelsvist åtgärdsförslag för biologisk mångfald” 
för innerstaden anges olika åtgärder som ska bidra till att parker och 
grönområden inom exempelvis Södermalms stadsdelsområde 
erhåller en ökad biologisk mångfald. Mandelparken är i detta 
dokument inte med bland de parker och andra grönområden som är 
prioriterade för tillförsel av ökad biologisk mångfald. I ”Parkplan 
Södermalm” anges att den flexibla gräsytan i Mandelparken bör 
bevaras och att den är en lågpunkt och därför viktig för 
dagvatteninfiltrationen. I ”Kajstrategi för Stockholms stad 2022” 
framhålls att bland annat Mandelparken, och andra öppna ytor som 
ligger i anslutning till kajen längs med Norra Hammarbyhamnen, 
om möjligt bör utvecklas. Syftet anges vara att skapa flexibilitet och 
underlätta för temporära evenemang, konst, scener, marknader, 
sittplatser, utomhusbio och flexibla paviljonger. 
 
Mot bakgrund av vad som anges i ovannämnda dokument, anser 
förvaltningen inte att det är lämpligt att låta gräset växa högt på 
gräsytan. Vid en kommande utveckling av parkens planteringar 
kommer förvaltningen däremot se till att ett växtmaterial väljs som 
kan gynna den biologiska mångfalden. Förvaltningen planerar dock 
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att på ett antal andra parkytor inom stadsdelsområdet låta gräset 
växa högt under nästa år. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/839-4 Tjänsteutlåtande gällande att skapa 
biologisk mångfald i Mandelparken. 

 1383488 SÖD 2023-839_Bortredigerad 
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§ 21 
Medborgarförslag gällande Bergsgruvans park  
SÖD 2023/647 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
2. Stadsdelsnämnden överlämnar medborgarförslaget till 

stadsbyggnadsnämnden. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden beslutade vid nämndsammanträdet den 24 
augusti 2023 att ge förvaltningen i uppdrag att bereda 
medborgarförslaget. Medborgarförslaget bifogas som bilaga till 
tjänsteutlåtandet. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
  

Ersättaryttrande 
Erik Ehrs (KD) anmäler ett ersättaryttrande (bilaga). 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/647-9 Tjänsteutlåtande om Berggruvans park 
 SÖD 2023/647-8 SÖD 2023-647_Bortredigerad 
 SÖD 2023/647-9.1 Bilaga 2. Bilaga till medborgarförslag 

2023-07-31 
 SÖD 2023/647-9.2 Bilaga 3 Remiss planärende på samråd 

2023, 1004 
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Ärende 21 
 
Medborgarförslag gällande 
Bergsgruvans park  
 
Erik Ehrs (KD) e.y. 

 
 
Ersättaryttrande 
 
KD Södermalm vill tacka för medborgarförslaget gällande Bergsgruvans park. Att inte 
bebygga sydvästra hörnet, utan att bevara naturvärdena, behålla parkkaraktären och istället 
titta på olika sätt att förädla ytan var vår hållning. Vi tycker det är beklagligt att den linjen inte 
fick gehör. Vi var det enda partiet som stod för den hållningen.  Istället blir en populär park 
mindre och uppskattade naturvärden går förlorade istället för förädlade.  
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§ 22 
Medborgarförslag om hundrastgård för småhundar  
Svar på medborgarförslag 
SÖD 2023/847 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd har fått ett medborgarförslag om att 
skapa en hundrastgård för småhundar. Stadsdelsnämnden beslutade 
vid nämndsammanträdet den 21 september 2023 att ge 
förvaltningen i uppdrag att bereda medborgarförslaget. 
Medborgarförslaget bifogas som bilaga till tjänsteutlåtandet. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/847-4 Tjänsteutlåtande gällande hundrastgård för 
småhundar 

 1403417 SÖD 2023-847_Bortredigerad 
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§ 23 
Inkomna medborgarförslag november 2023  
Begäran om hantering 
SÖD 2023/858 
 

Beslut  
1. Medborgarförslag om informationskampanj om trafikregler 

för cyklister, SÖD 2023/1182 överlämnas till 
trafiknämnden. 

2. Medborgarförslag om bättre belysning för ökad trygghet i 
Södermalms parklekar, SÖD 2023/1183 överlämnas till 
förvaltningen för beredning. 

3. Medborgarförslag om att öka tillgänglighet för fotgängare 
Skeppsbron, SÖD 2023/1186 överlämnas till trafiknämnden. 

4. Medborgarförslag om att avbryta projektet med lekgator vid 
Björngårdsskolan, SÖD 2023/1210 överlämnas till 
trafiknämnden. 

5. Medborgarförslag gällande cykelförbund längst norra 
strandpromenaden Årstaviken, SÖD 2023/1259 överlämnas 
till trafiknämnden. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Under november har fem medborgarförslag lämnats in till 
Södermalms stadsdelsnämnd. Nämnden beslutar om förslagen ska 
beredas av förvaltningen eller hanteras på annat sätt, utifrån förslag 
från förvaltningen. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/858-1 (Godkänd - R 1) Inkomna 
medborgarförslag november 2023 

 SÖD 2023/858-1.1 SÖD 2023-1186_Bortredigerad 
 SÖD 2023/858-1.2 SÖD 2023-1210_Bortredigerad 
 SÖD 2023/858-1.3 SÖD 2023-1259_Bortredigerad 
 SÖD 2023/858-1.4 SÖD 2023-1183_Bortredigerad 
 SÖD 2023/858-1.5 SÖD 2023-1182_Bortredigerad 
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§ 24 
Remiss om Förbättrade möjligheter för barn att utkräva 
sina rättigheter enligt barnkonventionen (SOU 2023:40), 
KS 2023/1227  
SÖD 2023/1174 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden har på remiss från kommunstyrelsen fått 
"Förbättrade möjligheter för barn att utkräva sina rättigheter enligt 
barnkonventionen" (SOU 2023:40) till Södermalms stadsdelsnämnd 
för yttrande senast den 22 december 2023. 
  
Utredningen föreslår att Sverige ratificerar det tredje 
tilläggsprotokollet till barnkonventionen, om ett 
klagomålsförfarande som gör det möjligt för barn, grupper av barn 
eller representanter för barn att få en prövning i FN:s 
barnrättskommitté av om rättigheter i barnkonventionen har kränkts 
av staten. 
  
Utredningen lämnar också ett antal förslag om lagstiftningsåtgärder 
som syftar till att säkerställa barns rätt till information och rätt till 
delaktighet i beslut som rör dem. Föreslagna åtgärder ger även barn 
möjligheter att klaga och utkräva sina rättigheter enligt 
barnkonventionen. 
  
Utredningen gör även bedömningen att det finns ett behov av en 
aktör som ger stöd till barn med omfattande behov av stöd och hjälp 
som av olika skäl saknar detta från vårdnadshavare eller andra 
vuxna i sin närhet. 
  
Stadsdelsförvaltningen ställer sig positiv till de förslag som ges i 
"Förbättrade möjligheter för barn att utkräva sina rättigheter enligt 
barnkonventionen" (SOU 2023:40). 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
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Handlingar i ärendet 
 SÖD 2023/1174-3 (Godkänd - R 1) Svar på Remiss om 

Förbättrade möjligheter för barn att utkräva sina rättigheter 
enligt barnkonventionen (SOU 2023_4) II 

 SÖD 2023/1174-1.1 Remiss - Förbättrade möjligheter för 
barn att utkräva sina rättigheter enligt barnkonventionen 
(SOU 2023:40) 
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§ 25 
Rapportering av ej verkställda beslut inom SoL och LSS 
kvartal 3, 2023  
Anmälningsärende 
SÖD 2023/375 
 

Beslut  
Nämnden beslutar att lägga ärendet till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd har för kvartal 3 2023 rapporterat 117 
individrapporter avseende ej verkställda beslut enligt SoL och LSS. 
39 rapporter var nya som för första gången rapporterades till IVO 
som ej verkställda beslut. 78 rapporter avsåg återrapportering i 
ärenden som tidigare insänts till IVO. 

  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att lägga ärendet till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/375-2 (Godkänd - R 1) Rapportering av ej 
verkställda beslut inom SoL och LSS kvartal 3, 2023 
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§ 26 
Nedskrivning av fordringar i förvaltningens räkenskaper  
SÖD 2023/1199 
 

Beslut  
Nämnden beslutar att lägga ärendet till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Om en räkning inte betalas betraktas den som en så kallad osäker 
fordran men finns kvar i förvaltningens räkenskaper. Det krävs ett 
beslut om nedskrivning för att beloppet ska tas bort från 
räkenskaperna. 
  
En gäldenär är fortfarande betalningsskyldig även om en fordran 
bokföringsmässigt skrivits ned och avförts ur räkenskaperna. Alla 
aktuella fordringar har handlagts enligt stadens rutiner för krav och 
inkasso. Oavsett om fordringarna skrivs ned kommer kraven att 
fortsätta drivas av stadens anlitade inkassobolag. 
  
Enligt Kommunfullmäktiges beslut 13 december 2022 om "Regler 
för ekonomisk förvaltning" ska obetalda fordringar skrivas ned 
senast inom ett år. Enligt delegationsordning för Södermalms 
stadsdelsförvaltning har ekonomichefen rätt att fatta beslut om en 
nedskrivning av lägre belopp än 157 500 kronor. Samtliga berörda 
fordringar redovisas i detta ärende. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att lägga ärendet till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/1199-2 (Godkänd - R 1) Nedskrivning av 
fordringar i förvaltningens räkenskaper 
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§ 27 
Förvaltningsgruppens protokoll  
SÖD 2023/12 
 

Beslut  
Nämnden beslutar att lägga ärendet till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Protokoll från Södermalms förvaltningsgrupps möte den 4 
december 2023 anmäldes 
  
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att lägga ärendet till handlingarna. 
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§ 28 
Protokoll Södermalms pensionärsråd  
SÖD 2023/10 
 

Beslut  
Nämnden beslutade att lägga ärendet till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Protokoll från Södermalms stadsdelsnämnds pensionärsråds 
sammanträde den 4 december 2023 anmäldes. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att lägga ärendet till handlingarna. 
 

Sida 58 (61)



 
 

Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 12/2023 
 

2023-12-14 

§ 29 
Anmälan av delegationsbeslut  
SÖD 2023/9 
 

Beslut  
Nämnden beslutade att lägga ärendet till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
 Anmälan om lex Sarah avseende verksamheter i enskild 

regi, SÖD 2022/1449 
 Anmälan om lex Sarah avseende verksamheter i egen regi, 

SÖD 2022/1448 
 Deltagande i gemensam upphandling av vattenprovtagning 

för plaskdammar, SÖD 2023/1234 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att lägga ärendet till handlingarna. 
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§ 30 
Information från förvaltningen  
  
Inget att informera om. 
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§ 31 
Övriga frågor  
Britten Lagerkvist Tranströmer (S), Magnus Palm (MP), 
Lars Rottem Krangnes (C), Anders Göransson (S) och Charlotte 
Lilja Pittuco (V) tackar av Roslana Cederhage (M) som gör sitt sista 
nämndsammanträde för Södermalms stadsdelsnämnd. 
  
Ordföranden Anders Göransson (S) tackar nämnden för i år och 
önskar alla en god jul. 
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